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J.nr. 2022-3437 

Den 7. april 2022 

 

Folketingets Miljø- og Fødevareudvalg 

Christiansborg 

1240 København K 

 
 

Miljøministerens besvarelse af spørgsmål nr. 763 (MOF alm. del) stillet 22. marts efter ønske fra Peder 

Hvelplund (EL). 

Spørgsmål nr. 763 

Ministeren udtalte i pressemeddelelsen "Nye tiltag skal bekæmpe ammoniakforurening", den 19. 

oktober 2020 "Ammoniak-udledning er et problem i forhold til luftforurening, som et stort antal 

danskere bliver syge af hvert år.", hvor det også fremgik, at "Luftforurening optages primært via 

lungerne, hvor det kan giver vejrtrækningsproblemer og bl.a. øge risikoen for hjerte-kar-sygdomme, 

kræft, blodpropper og diabetes 2." Hvor længe mener ministeren, at det er rimeligt, at naboer til 

husdyrbrug fortsat skal leve i uvished om konsekvenserne for deres helbred? 

Svar 

Jeg har forelagt spørgsmålet for mit ministerie, som oplyser, at de negative helbredseffekter, som 

spørger med citatet henviser til, opstår, når gasformig ammoniak reagerer med andre stoffer i luften.  

Derved dannes luftbårne partikler, som har de nævnte skadelige effekter. Omdannelsen af ammoniak 

sker i løbet af timer og opholdstiden i atmosfæren er relativt lang for disse partikulære 

luftforureningskomponenter (dage til adskillige uger). De kan derfor transporteres mange hundrede 

kilometer via luften, hvorved de udgør et grænseoverskridende forureningsproblem. Det citerede 

udsagn går således ikke på ammoniak fra lokale kilder.   

 

Hvad angår viden om helbredskonsekvenser for naboer til husdyrbrug, skal jeg henvise til mit svar på 

spørgsmål 762.  
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Offentligt
MOF Alm.del - endeligt svar på spørgsmål 763
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